

Delivered in Arabic - checked against English interpretation

**Statement delivered by
His Excellency Babiker Osman Mohamed Ali
Undersecretary and Acting Minister for Agriculture and Forests of the Republic of the Sudan
on the occasion of the
41st Session of the FAO Conference, Rome, Italy (22-29 June 2019)
25 June 2019**

Ladies and Gentlemen,
Heads of Delegations,

May the peace of god be upon you.

I have the pleasure on behalf of the Government of the Republic of Sudan, to address this August Assembly. In order to confirm to you that Sudan is determined to cooperate with the FAO leadership and with all member states. In order to achieve our common objectives and coordination with other partners, namely, other organizations, those in civil society, the private sector and other development partners.

Here we would like to commend the efforts undertaken by the organization to free the world from the yoke of hunger and malnutrition and to sustainably improve the level of quality of life of all people, including the poorest people. We recognize the efforts undertaken by the organization untiringly and also to cooperate with Member States in order to develop their agricultural sectors in order to manage and use natural resources in a sustainable manner. We hope that the organization will continue to redouble its efforts in order to achieve rural development and agricultural development, which is sustainable and inclusive. Particularly in regions which are facing numerous and varied challenges.

Chairman, Sudan attaches great importance to the agricultural sector, and it is within all of our national plans and strategies, because we recognize the crucial contribution that this sector makes in achieving food and nutritional security and in eradicating poverty, and addressing hunger. We have therefore attached increased importance to the agricultural sector, in the form of a series of reforms which encourage the sustainable use of resources available in order to transform this sector and modernize it.

We have developed laws in accordance with the law which governs professions which enter into agricultural production and the livestock husbandry. We are looking at improved seeds which resist droughts, and particularly, food, rather vegetable seeds. We are also working to counteract pest and disease including transboundary ones.

We are also aware of the negative impact of climate change. We are making a lot of efforts to counteract climate change but we do still urgently need cooperation with other partners, in order to ensure that our population is capable of being resilient and to ensure that our agricultural sector can positively transform to benefit the rural areas which produce foodstuffs. There is also a need for necessary support to avoid extreme desertification of our country.

During recent years we have seen good examples in terms of support provided by the organization to our country, and particularly in the form of support provided by other countries, namely. For example, the triangular cooperation that we have with the Italian Ministry of the Environment Territory and the Sea, which has worked with Sudan on a water resources project. We have also worked with international organizations in fighting against pests and in order to adopt certain post-harvest techniques we have cooperated with the Japanese, Korean and Turkish Development Agencies.

We would like to reiterate our commitment, which is unswerving on a national level, and a regional level to implement all cooperation projects with FAO. We hope that we will be able to unite our efforts and coordinate our vision in order to ensure that we can achieve sustainable lasting development and a real flourishing of our agricultural sector. Thus, for a need to provide sufficient food to all people.

I would also like to mention the Regional Conference of FAO which held in our capital in Khartoum, from the 19th to the 23rd February 2018. I would also like the outgoing Director-General Mr José Graziano da Silva for all of the efforts that he has undertaken in order to manage or guide the organization. I would also like to thank him for his participation in the regional conference which took place in Khartoum. I would also like to greet the new Director-General and wish him every success and declare my country's firm intention to cooperate with him.

I would also like to congratulate the French candidate and the Georgian candidate who took part in the election. And here I would like to join in with other colleagues who spoke before me in wishing everyone the best of success and full cooperation with the organization every time it is possible.

Thank you very much.

May the peace of Good be upon you.

His Excellency Babiker Osman Mohamed Ali
Undersecretary and Acting Minister for Agriculture and Forests of the Republic of the Sudan

كلمة معالي السيد بابكر عثمان محمد علي
الوكيل والقائم بأعمال الوزير الاتحادي للزراعة والغابات
جمهورية السودان
الدورة الحادية والأربعون لمؤتمر منظمة الأغذية والزراعة للأمم المتحدة
روما، 22-29 يونيو/حزيران 2019

السيد/ الرئيس،
السادة/ رؤساء وفود الدول الأعضاء،
السادة/ أعضاء الوفود،
السيدات والسادة الحضور،
السلام عليكم ورحمة الله وبركاته،

يسعدني باسم حكومة جمهورية السودان أن أخاطب جمعكم الكريم، مؤكداً عزم السودان على الوقوف والتعاون مع إدارة المنظمة وكافة الدول الاعضاء، لتحقيق الأهداف المشتركة بالتنسيق مع كافة الشركاء من المنظمات ومنظمات المجتمع المدني والقطاع الخاص وغيرهم من شركاء التنمية.

يُقدّر وفد بلادي الدور الكبير الذي تلعبه المنظمة من أجل خلق عالم متحرر من الجوع وسوء التغذية وتحسين مستويات المعيشة للجميع خاصة المجتمعات الأشد فقراً وبطريقة مستدامة. كما نشتم جهود المنظمة المتواصلة في مشاركة الدول الأعضاء أعباء تطوير القطاع الزراعي وإدارة الموارد الطبيعية واستخدامها بصورة مستدامة. ويأمل السودان أن تستمر المنظمة في بذل مزيد من الجهود لتحقيق التنمية الزراعية الشاملة والمستدامة ورفع مستويات الأمن الغذائي والتغذوي خاصة في المناطق التي تواجه تحديات مختلفة تمنع تحقيق ذلك.

السيد الرئيس،

لقد أولى السودان أهمية كبيرة للقطاع الزراعي في جميع خططه واستراتيجياته القومية وذلك للمساهمة المقدره التي يقدمها القطاع الزراعي في تحقيق الأمن الغذائي والتغذوي والقضاء على الجوع وتخفيف حدة الفقر، من خلال حزمة من الاصلاحات المشجعة لاستغلال الموارد المتاحة عبر التحول وتحديث القطاع وسن القوانين والتشريعات وتبني تقانات الإنتاج الحديثة. وفي هذا الصدد فقد تمت إجازة قانون تنظيمات المنتجين وفقاً لقانون أصحاب مهن الإنتاج الزراعي والحيواني وإنشاء محافظ التمويل الأصغر وإلزام مؤسسات التمويل التجارية بتخصيص نسبة محددة له والدخول في نظام الزراعة التعاقدية مع المزارعين، بجانب بناء الشراكات مع القطاع الخاص، لزيادة الإنتاج والإنتاجية. وعلى هذا الصعيد، يعمل السودان على توطيد صناعة التقاوي المحسنة والمقاومة للجفاف، خاصة تقاوي الخضر لأهميتها التغذوية ورفع كفاءة استخدام وإدارة الأسمدة والمبيدات ومواعين تخزين المحاصيل ومكافحة الآفات خاصة العابرة للحدود. هذا إلى جانب جهود السودان تجاه تحديات المردودات السلبية لتغير المناخ التي تسببت في مزيد من الهشاشة لنظامه البيئي. ورغم الجهود التي يبذلها السودان في هذا المجال إلا أنه ما يزال بحاجة أكيدة إلى المساعدة والتعاون في مجالات الابتكار وبناء القدرة على الصمود والتغلب على آثار تغير المناخ والتحول الزراعي،

خاصة في المناطق الريفية المنتجة للغذاء وتلك المتأثرة بالجفاف، لتعزيز قدرات المجتمعات المحلية لتتمكن من مواجهة موجات الجفاف والحيلولة دون بلوغ مظاهر التصحر العنيفة.

السيدات والسادة،

وتجدر الإشارة إلى أن السودان قد تلقى خلال السنوات القليلة الماضية نماذجاً من الدعم من المنظمة الموقرة وبعض الدول المتقدمة في المجال الزراعي، حيث مولت وزارة البيئة والبحر واليابسة الإيطالية مشروعين هامين، للتعاون الثلاثي، في مجالي الإرصاء وحصاد وإدارة المياه. كما تلقى السودان عدداً من مساهمات منظمات التعاون الدولي الأخرى في ذات المجال ومجالات محاربة الآفات الزراعية وبعض تقانات ما بعد الحصاد مثل العون المقدم من وكالات التعاون اليابانية والكورية والتركية.

ويلتمس السودان مزيداً من التعاون مع المنظمة الموقرة وكافة الشركاء التتمويين. ويؤكد السودان من جانبه مجدداً التزامه القومي والإقليمي تجاه تنفيذ كافة البرامج والمشروعات المشتركة مع منظمة الأغذية والزراعة، أملاً في أن تتوحد الجهود، وتتسق الرؤى، من أجل تحقيق تنمية مستدامة ونهضة شاملة، لتوفير الغذاء الكافي والأمن والمتنوع والغني بالمغذيات في كل ربوع العالم.

ولعلمكم تعلمون أن عاصمة بلادي قد استضافت خلال الفترة من 19 إلى 23 فبراير 2018 الدورة الثلاثين لمؤتمر منظمة الأغذية والزراعة لأفريقيا والذي قدمت تقريره بالأمس وأجازته اللجنة الأولى لمؤتمر الموقر.

السيدات والسادة،

ختاماً، اسمحوا لي باسم حكومة بلادي أن أجدد الشكر والتقدير للسيد جوزيه غرازيانو دا سيلفا مدير عام المنظمة في ختام ولايته على الجهود القيمة التي بذلها من أجل رفعة المنظمة وعلى مشاركته شخصياً في المؤتمر الإقليمي للمنظمة لأفريقيا في الخرطوم وكما يسرني أن أرحب كثيراً بانتخاب السيد تشو دونج يو، مديراً عاماً للمنظمة متمنياً له التوفيق والسداد، مُبدياً استعداد بلادي التام على التعاون معه.

ولا يفوتني أن أثنى المشهود الحميد الذي غاب به كل من المرشحة الفرنسية السيدة Catherine Geslain-Lanéelle والسيد David Kirvalidze مرشح جورجيا، وأن أضم صوتي إلى الزملاء الكرام الذين دعوا إلى الاستفادة من مساهمتهما في عمل وبرامج المنظمة متي ما كان ذلك ممكناً.

أشكر لكم حسن الاستماع. والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته.